
     
 

 

Deres fortid – vores nutid – jeres fremtid 
 
 
           Stort interview med     
ELKE MØLGAARD     Flemming Eskildsen  

- Før valget √ 
 

 

 

STOR juleside – masser af sjov 
 

  

 

BAMBUS – hvad bruges det til?  
 

 

 

 
KLIMA – stort tema 
 

T ak til vores sponsorer: Fur sparekasse, LB truck 
service og Fur Byg 
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- Til Aftenposten 
 

  

 

 
 
 
 
 
 
 

 

 

 
 
 

 
 
 
    
 
 
 

Velkommen til 
aftenposten.  
 
Jeg hedder Rikke Svinth  
og jeg er chefredaktør, på 
aftenposten.  Vi har 
arbejdet med klima og det 
vil i komme til læse meget 
mere om. 
Miljøkrisen og 
klimaudfordringen kalder på 
en HELT ny måde at tænke 
på og det har vi kikket 
meget på her på 
aftenposten, fordi vi syntes 
det er vigtigt. 
Vi prøver alle sammen i de 
private hjem at gøre noget 
godt for miljøet, men det vi 
har kigget på er meget 
udsædvanlige, men sjove 
og mulige ting at gøre. 
Alt hvad vi laver afhænger 
af naturen og vi kan alle 
sammen gøre noget ved at 
passe bedre på naturen. 
I vil f.eks. komme til at læse 
om hvad man kan bruge 
bambus  til. Håber at i kan 
lide avisen. Mange hilsner 
fra Rikke Svinth.  

Jul! 
 
Vi har valgt at lave en 
juleside , fordi at vi på 
aftenposten elsker  jul og 
tænkte at det ville være et 
godt tema at have i vores 
avis, f ordi det j o også     

snar t er  j ulj ulj ulj ul . 

Flemming Eskildsen 
og Per Jeppesen før 
valget. 
 
Vi har interviewet både Flemming 
Eskildsen  og Per Jeppesen , fordi 
vi syntes det ville være spændene at 
vide hvad de gerne vil gøre for os 
her ude i udkantsområderne . 
Og, det er jo vigtigt for os at det 
bliver den rette borgmester . Men 
her på aftenposten har vi allerede 
valgt hvem vi syntes er den rette!  
 



 
 
 

Indhold. 
 

1. Forside – Du kan se lidt om hvad du kommer til at læse om i avisen. 
  

2. Velkommen – Du får endnu mere at vide om, hvad du kan læse i 
avisen.  

 
3.  Indhold – Avisen i små punkter. 

 
4. Furs fremtid – Hvordan er den? Bedre ? Inkl. Interview .  

 
5. Fur skole – Er den om nogle år?  Inkl. Interview. 

 
6. Turister – Kommer der flere ? 

 
7. Ungdomslivet  – Hvordan er det nu, og hvordan udvikler. 

 
8. Naturen – Bevaring , klima  og lidt mad. 

 
9. Lidt for de ældre – En artikel. 

 
10. Mellem bagside – Jul, Vitser, tegneserier og andet sjovt.  

 
11.  Bagside- Os på aftenposten.  

 
 



Interview med Elke Mølgaard d. 3/11 2009  
 
Vi Interviewede Elke Mølgaard, vi snakkede blandt andet 
om Furs fremtid og Venstre. 
Følgende spørgsmål lød: 
 

• Hvordan tror du fur vil se 
ud i fremtiden, med hensyn 
til skole, børnehave, 
børnehus osv.?: 

”Jeg tror at Fur ender med at 
blive en turist og pensionist ø. 
Det er selvfølgelig trist at man 
som børn og unge skal helt til 
Breum, Roslev eller Skive for at 
komme til skole.” siger Elke 
Mølgaard. 
 

• Hvad er det bedste ved 
Fur?: 

”Det bedste ved Fur er alt den 
sammenhold, fred, tryghed som 
man har når man bor her. 
Som f.eks. er det ikke så 
nødvendigt at låse døre, som det 
var hvis man nu boede andre 
steder i landet. Noget af det 
bedste ved Fur er også det gode 
landskab, og naturen.” 
 

• Hvorfor stiller du op for 
Venstre?:  

”Jeg stiller op for venstre fordi at 
jeg er enig med meget af det de 
siger, men der er selvfølgelig 
ting jeg ikke holder med dem i. 
Jeg syntes også at de mangler 
en her ude fra Fur.” 
 

• Tror du, du bliver valgt ind i 
venstre?: 

”Det håber jeg, men det kræver 
jo at mange af dem jeg kender 
og dem her på Fur stemmer på 
mig, det kan godt blive lidt svært 
når Skivekommune er blevet så 
stor.” 
 

• Hvad vil du gøre for Fur og 
kommunen hvis du bliver 
valgt ind i venstre?:  

”Jeg vil prøve at forklare 
skolepolitikken så de forstår det, 
og få noget mere ø tilskud til Fur 
osv.!” 
 
• Hvad syntes du om Fur 

Skole ?:  
” Fur skole (Fursundskolen) er 
bl.a. grunden til at jeg stiller 
op for Venstre, da jeg ikke 
syntes det er rimeligt at børn 
og unge skal helt til Breum, 
Roslev eller Skive for at 
komme i skole.” 

 
• Tror du vores avis vil gøre 

indtryk på folk der læser 
den?:  
”Ja det tror jeg helt bestemt, 
jeg glæder mig selv rigtig 
meget til at læse den. ” 



 
 

• Hvordan er det at hænge 
rundt omkring på Fur og i 
Salling?:   
”Ganske forfærdeligt! –og ret 
underligt. Men ellers er det da 
okay.” Svarer Elke Mølgaard 
og griner.  
        

• Foto:Furnyt.dk  
 
Skrevet af Katrine Vester 6kl. og 
Sofie           Ladegaard Jensen 
7kl. 
 

TAK TIL ELKE MØLGAARD   
 

 
________________________________________________________________________________ 
 
 
 

Interview med Flemming Eskildsen. 
Af Rikke Svinth og Julie Hedevang Thomassen. 
 

• Hvad syntes du om 
Fur?   

 Jeg synes rigtigt godt om Fur. Jeg 
har boet der i 30 år, og jeg har 
været skoleinspektør på skolen i 10 
år. 

• Beskriv Fur med 3 ord.  
     Man kan ikke beskrive Fur 
med 3 ord, men hvis jeg alligevel 
skal prøve, må det være: Fur - 
Flot (natur), Frodig 
(muligheder) og Flyvende 
(aktiviteter)! 

• Hvordan tror du Fur ser ud 
om 10 år?  

     Om 10 år er der - desværre - 
nok endnu færre beboere på 
Fur, men det er endnu mere 
udsøgt og eksotisk, så 
tiltrækningen er endnu stærkere. 
Men det er nok stadig svært at få 
"fyldt" børnehave og skole op, så 

det er andre ting, der 
skal trække tilflyttere 
til. 

• Vil du gå ind for at 
beholde Fur 
skole?  

     Fursund Skole er 
en skole med to afdelinger, og 
det betyder, at Fur afdeling godt 
kan fortsætte med hjælp fra 
Selde-afdelingen. Der vil dog 
være en grænse for 
klassestørrelser og 
undervisningskvalitet, hvis der er 
alt for få børn på Fur. Det er mit 
håb, at der stadig vil være børn 
nok til de mindste årgange til 
undervisning på Fur. 

• Hvordan tror du skolen og 
Fur udvikler sig?  

      For mange år siden "opfandt 
vi den dybe tallerken" for at få 
tingene til at hænge sammen. 



Det kan der også blive brug for i 
fremtiden. Det vil sige, at Fur-
afdelingen må tænke nyt og 
alternativt for at sikre den 
fremtidige skoleaktivitet på Fur. 

• Tror du der er noget der 
hedder Fur skole om 5 år?  

      Ja, jeg tror, der er noget, der 
hedder Fur undervisningssted 
om 5 år. 

• Hvad er din mening om den 
globale opvarmning?  

          Som de fleste ved, er Skive 
udpeget til at være energiby - 
kommune - i forbindelse med 
Klimakonferencen i København i 
december. Dette alvorlige problem 
skal løses af alle andre over hele 
jorden, så det er ikke bare noget, vi 
kan nøjes med at vedtage i byrådet 
eller på Fur. Alligevel skal også 
børn og voksne på Fur forholde sig 
til den opgave. Og vi gør en hel 
masse i Skive Kommune: Vi sætter 
solceller op, planlægger for 
vindmøller, isolerer vore egne 
bygninger og forbereder alle nye 

boligområder til at være 
lavenergiboliger. Vi håber også på, 
at alle eksisterende huse bliver 
isoleret og får alternative 
energikilder. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Skive Kommune skal 
være CO2-fri i 2042

 
Tak til Flemming Eskildsen.  



Stort interview med Per Jeppesen. 
Vi mailede til Per B. Jeppesen, og han mailede følgende 
tilbage : 
 
1. Hvis du bliver borgmester i 
Skive Kommune hvad vil du så 
gøre for os her på Fur?: 
Jeg vil fortsætte den opbakning, 
som et enigt byråd giver til Fur. Vi 
bruger over en 4 årig periode 
faktisk langt over 50 mio. på at 
renovere erhvervskajen på Fur og 
på en ny færge. Vi er også med via 
landsbymidler og LAG midler til at 
støtte op omkring de mange gode 
tiltag, som bankfonden og andre 
aktive på Fur tager.  
  
2. Hvis du bliver borgmester 
hvad vil du så gøre for 
Nordsallings fremtid?: 
Vi vil igang med en 
byfornyelsesplan for Selde og 
Breum området. Vi skal have revet 
over 100 faldefærdige huse ned i 
Nordsalling. Vi skal have gjort 
transporten gra- 
tis ikke mindst af hensyn til vore 
unge mennesker og pensionister. 
  
3. Vil du gøre noget for kulturelle 
formål du har jo gjort en del i 
skive men vil du gøre noget for 
Fur?: 
Kultur er mange ting - det er bl.a. 
idræt. Her skal vi igang med en 
udvidelse af Fursund - hallen, ø-
arenaen er et andet tiltag, hvor 
private tager initiativet og vi på den 

ene eller anden måde er med til at 
bakke op heromkring. Bl.a. var 
banken med til at bevilge penge til 
Salling-pigen, der er lige kommet et 
par nye og flotte skulpturer ved Fur 
Museum og Fur Museum er så 
vigtig en del af vores samlede 
kulturtilbud at vi i høj grad skal 
bakke op herom. Så vil vi gerne 
have lavet en fjordsti langs 
Limfjorden - og når vi kan finde 
penge hertil - kunne den 
udsmykkes med kunst - så hele 
Skive kommune blev kendt som 
kommunen med Danmarks største 
udendørs kunstmuseum. 
  
4.  Vil du gøre noget for at der 
flytter flere børnefamilier til Fur 
og Nordsalling?:  
 Se svaret i 2.eren. 
  
5. Vil du gøre mere for Skive end 
for os på Fur?: 
Nu bestemmer jeg jo ikke alting 
selv - heller ikke efter et valg. Men 
jeg hører fra borgere i Skive at de 
synes at alting nu sker udenfor 
Skive. Så der skal være en 
balance mellem land og by men vi 
skal også alle forstå at går det godt 
i Skive smitter det af på hele 
kommunen - og omvendt. 
  
 



6. Hvad syntes du om 
overbygningen i Breum og 
Roslev, og om at vi skal sidde i 
bus i mindst 15 minutter for at 
komme i skole?: 
 
Det forstår jeg godt er træls. Fakta 
er at vi lavede de nye 
overbygningsskoler for at give 
eleverne i bl.a. Nordsalling et tilbud 
som vil blive bedre end man vil 
kunne hvis man havde bevaret 
samtlige overbygningsskoler. 
Erfaringerne fra bl.a. Højslev, hvor 
eleverne også skal sidde lang tid i 
bus for at komme i skole er faktisk 
rigtigt gode. I stedet for tre små 
overbygninger samles eleverne på 
en skole. Man får nye venner, og 
får betydeligt flere valgmuligheder i 
fag mm. - netop fordi at vi giver 
tilskud pr. elev og så skal man have 
i en vis størrelse. Så træls med 
transporttiden men jeg tror at det 
bliver rigtigt godt. 
 
Svarede Per Jeppesen over mail. 
TAK TIL PER!  



Interview med dagplejemor Hanne 
Christensen fra Fur: 
 

 
 
 

• Hvordan er det at være 
dagplejemor på Fur?:  

”Det er helt bestemt godt, man 
kender jo hinanden, altså både 
børn og forældre, så det er 
dejligt” Siger Hanne. 
 
• Vil du bo andre steder end 

her på Fur?:  
”Nej, det vil jeg ikke. Fordi at her 
er stille og roligt, det er her min 
familie er og jeg føler mig 
hjemme! Men hvis jeg skulle bo 
andre steder skulle det være på 
Thy.” 
 
• Beskriv Fur med 3 ord?:  
”Stille, natur og strand” 
 
• Hvor mange børn har du 

haft i dagplejen?:  
”Jeg har engang haft 7 børn, det 
er det højeste antal børn jeg har 
haft. Nu har jeg kun 2 børn, og 
en gang har også været nede på 
1 barn.” 
 
• Kan du mærke at der er 

børnemangel på Fur?: 
Ja, det kan jeg i hvert fald! Det 
er jo trælst, og det dur jo ikke! 
Fur skal ikke ende med at blive 
en turist og pensionist ø!” 
 

 
• Har du mærket til 

finanskrisen?:  
”Nej, det har jeg overhoved ikke” 
 
• Vil du gøre noget for at 

beholde furskole?:  
”Jeg ville da selvfølgelig gerne, 
men jeg kan jo ikke gøre noget 
nu, når jeg har den alder som 
jeg har, men jeg bakker 
selvfølgelig op om forældrene 
der gør det” 
 
• Gør du noget for at passe 

på klimaet?:  
”Ja, det gør jeg. Jeg sparer på 
strømmen og jeg forurener ikke 
naturen.” 
 
• Tror du vores avis vil gøre 

indtryk på folk der læser 
den?:  

”Ja, det gør aviser altid mere 
eller mindre. Jeg tror der er 
mange der vil købe den, det vil 
jeg i hvert fald!” 
 
 
 
 
 
 
 
 
Tak til Hanne Christensen 



  

 
 

Interview med John 
Bertelsen. 
 

D. 9november 2009 
interviewede vi John Bertelsen 
på Fur Museum som er svagt 
seende og nærmest blind. 
Vi spurgte ham bl.a. om Natur 
og Moler: 
 

• Hvad kan man bruge moler 
til:  
”Moler kan bruges til mange 
ting, men man bruger det for 
det meste til isolering, og 
absorbering, moler er rigtig 
go’ til at suge væske.” Svare 
John Bertelsen 
 

• Hvad gør moler specielt:  
”Jamen, det der gør moler 
specielt, det er jo at det 
består af flere millioner døde 
Kiselalger, som er ca. 54 
millioner år gamle.” 

 
• Hvor gammelt er moler:   

”Det er jo omkring samme 
alder som Kiselalgerne, altså 
ca. 54 millioner år.”  

 
• Hvad er moler lavet af: 

”Af en masse bitte, bitte små 
skaller.” 
 

 
• Hvad kan man finde i moler:  

”Forskellige aftryk, og fossiler 
Af dyr og planter.”                                        

  
 
 
• Har naturen ændret sig på 

Fur:  
”Ja det har den bestemt! Der 
er kommet meget mere skov, 
og mange flere dyr, for 100 år 
siden, var der én masse lyng, 
hede og Kjær.” 
 
 

• Hvordan kan du finde rundt 
på Fur:  
”jeg har jo en blinde stok, som 
jeg kan føle mig frem med, på 
den måde kan jeg mærke, 
hvor jeg befinder mig.” 

 
 

• Hvordan er det at bo på 
Fur:  
”Det er rigtig godt, jeg ville 
ikke bo andre steder, og det 
er jo fordi at vi har alt her på 
Fur, man kender alle, og man 
kan lave noget sammen.” 
 
 
 

 
 

• Hvordan kan du vide så 
meget om Fur:  

”Det er jo mit job at fortælle om 
Fur her på Fur museum. Jeg er 
også rigtig god til at huske, så 
det er nok derfor.” 
 
 
 



  

Interview 
med Maya, 
Nicoline, 
Daniel & 
Anton  
 
 

• Er det godt og 
gå på Fur 
skole ?: 
 

Anton: ”Ja, jeg 
syntes det er godt 
og gå på Fur 
skole, det er så 
småt og man 
kender alle”.  
Daniel: ”ja, jeg 
syntes også det er 
en go’ skole, det er 
dejligt at det er en 
lille skole, man 
kender alle.” 
Maya: ”Både og, 
men det er da en 
hyggelig skole.” 
Nicoline: ”Ja det er 
hyggeligt.”  

 
Hvad syntes i om 
lærerne?: 
Anton: ”Ikke så 
godt, men de er 
okay. ☺ ”  
Daniel: ”De er fine 
nok.” 
Maya: ”Lidt sure – 
nogle gange.” 

     
Nicoline: ”Det’okay.” 
 

• Tror du der en 
Fur skole om 3 
år? 
Anton: ”Nej, 
den lukker af 
børnemangel.” 
Daniel: ”Nej, 
der er/bliver alt 
for lidt børn til 
den tid.” 
Maya: ”Nej, for 
lidt børn.” 
Nicoline: ”Det 
ved jeg faktisk 
ikke.” 

 

• Beskriv skolen 
med 3 ord: 
Anton: ”Go, 
grim, 
gammeldags.” 
Daniel: ”Sjov, 
gammeldags, 
lærerig.” 
Maya: 
”Go’,gammelda
gs, kedelig.” 
Nicoline: 
”Gammeldags, 
hyggelig, sjov.” 
 

 
• Hvem er jeres 

yndlings 
lærer:   
Anton: ”Ingen.”  
Daniel: ”Signe.” 
Maya: ”Pia.” 
Nicoline: 
”Forskelligt.”                                                                               

                                 

 
 
 
 
 
 
TAK TIL JER 
ALLE 4!! 
 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 



  

 
 
 

 
 
 

 

 

Fursund skole – 
Furafdelingen. 
 

 

Fursund skole er en skole med to 
afdelinger. Selde-afdelingen og 
Fur-afdelingen, Selde-afsdelingen 
ligger i Selde og Furafdelingen på 
Fur.  
 
Selde-afdelingen er en del større 
end Fur-afdelingen hvor der kun 
går ca. 65 elever.  
Fur-afdelingen er delt op i 3 
grupper, indskolingen(0-2 kl.), 
mellemtrinnet(3-5 kl.) og det store 
team(6-7 kl.) 
 
Jeg syntes at Fur-afdelingen er et 
dejligt og roligt sted hvor der er 
plads til alle, både store og små. 
Man kender alle sammen hinanden, 
og har det godt sammen. 
Furafdelingen og Selde-afdelingen 
laver 

meget sammen. Hver tirsdag er 6 
og 7 klasse i Selde for at være 
sammen med Selde børnene. Vi 
har lige haft en klima uge sammen 
med Selde-afdelingen hvor vi 
lavede forskellige miljø bevidste 
ting. 
 
Vi vil meget gerne arbejde mere 
sammen med Selde-afdelingen, og 
komme til at kende dem bedre 
inden vi skal til Breum, Roslev, 
Thise eller Skive. 
 
Her på Fur-afdelingen kunne vi 
godt tænke os en ny og bedre 
klatre borg, som man kunne klatre 
sikkert på i frikvaterene. 
 
 
Skrevet af journalist og fotograf 
Katrine Vester. 

 

  
 

 
 
 
 
 
 
 
 



  

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Interview med Villy Svinth 
 

Af Lau Christiansen og Morten Clausholm Knudsen  
 
 

Villy Svinth udtaler sig om naturen på Fur.
 
 

Hvad tror du trækker turisterne 
til?: 

 
Det der trækker turisterne til på fur 
er vores flotte natur, og der er 
meget forskel på mængderne af 
passagerer og antallet af biler, i juli 
og august kommer der ca. 60 
turistbusser om dagen. Når året så 
er omme har færgen sejlet med ca. 
400 busser. De kommer for at se 
naturen og moleret. Furs turister 
kommer primært fra Sverige, 
Norge, Danmark og tyskland. ”Da 
jeg var barn kom der også turister  
 
 

 
for at se fur.” ”Da jeg var barn var 
naturen næsten det samme, men 
planterne og træerne var større og 
flottere.”  
 
Hvad gør du for miljøet?: 
 
Om nogle dage starter vi med at 
tegne den nye færge. ”jeg ved ikke 
om den nye færge bliver mere co2 
venlig, før vi har tegnet den.”  
 
Villy ser meget seriøst på den 
globale opvarmning. 
 
Bonus info: anden uge i december 
står den nye mole færdig 

                                                                                            

 Foto: furnyt.dk 
 

 
Tak til Villy Svinth 
 
 
 



  

 
 

Turister på     Fur 
 

Hvert år er der mange turister på Fur. Det er det der 
skaffer fur penge, så vi kan få det hele til at køre rundt. 
 
Til indvielsen af fur ø arena, var der mange fur boer, men lige så mange 
turister. Den dag var der gratis aktiviteter, som man kunne prøve. 

 
 Vi synes det er godt med turister, for ellers er der ikke penge til så meget. 

Der er også mange turister der er rare når man lærer dem at kende 
 
 
 

Ting der trækker turrister til Fur: 
 

Fur ø arena 
Fur museum 

Moler 
Fur bryghus 

Fur strand hotel 
Natur 

Fur runt 
Muslinge dag 

 
 

 
 
 
 
Der er nok flest      turister om sommeren, for det er der man bedt kan opleve 
naturen, og så er der rigtig mange steder hvor man lige kan få en is, og Fur ø 
arena er også bedst egnet til brug om sommeren. 
 
 Der er selvfølgelig også turister når det er vinter, men bare ikke nær så 
mange, som når det  er sommer. 
 
Skrevet af journalist og fotograf Morten Knudsen.   
 



  

Ungdomslivet på Fur –  
 
interview med Julie og Sofie  
 
 
Ungdomslivet på Fur er ikke det 
sjoveste sted at være ung på, men 
på den anden side er der ingen 
andre steder vi kunne tænke os at 
vokse op. Det dejlige er, at man 
kender stort set alle børn og voksne 
på Fur, det er trygt og fredeligt.   
 
Ting som kunne være bedre – 
ungdomslivet  
 
1) Det er godt vi har fået 
multibanen (Ø-arenaen) men det 
kunne være sjovere hvis der var 
flere aktiviteter for os lidt ”større” 
børn i alderen 12-14 år.  
 
2) Flere kulturelle aktiviteter, som 
f.eks. steder hvor man kunne 
komme hen og synge, danse, 
tegne, eller bare nogle steder hvor 
man kunne komme og bare være 
sammen, og snakke, hvor man 
måske kunne købe en sodavand og 
lidt slik. Altså, dvs. flere indendørs 
møde steder.  
 
 
 
Ting som er godt ved at bo på 
fur:   
 
Det er godt at man kender alle på 
Fur, det er trygt, og man behøver 
ikke altid huske at låse biler når 

man går i brugsen, sådan nogle 
ting behøver man ikke tænke på og 
være ”bange” for når man bor på 
sådan en fredelig ø som Fur. Som 
barn er det meget hyggeligt og 
læreridt at man kender alle og at 
snakke med folk. De fleste børn på 
fur kunne ikke forstille sig et liv i 
storbyen.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



  

 
 
 

 
 

 
 
     

 
 
 
 
                                      
 
 
 
Fur 2 min. Foran Danmark…. 
 
Vi har her på aftenposten besluttet at, vi vil skri ve nogle sider om 
Bambus, fordi det er den plante som optager mest CO 2. 
De næste 2 ½ sider, er mest for voksne og måske ogs å lidt ældre børn. 
 

Bambus. 
 

Bambus 
I 2002 introducerede SWTC, som det første garnfirma, bambus garnet 
Bamboo. Siden har mange andre garnfirmaer fulgt trop. Ligesom SWCT i dag 
har flere forskellige kvaliteter med bambus, både ren bambus og bambus 
blandet med andre fiber. 
 
I Kina fremstilles bambus fibre af nøje udvalgte bambus fra ikke forurenede 
områder i bl.a. Yunnan og Sicuan Provinsen. Bambus er en fiber lavet af 
100% bambus ved hjælp af en højteknologisk proces, uden brug af kemisk 
tilsætningsstoffer.  
 
Bambus fiber er et enestående nedbrydeligt tekstilmateriale. Som en naturlig 
fiber er det 100% nedbrydeligt i jorden af solskin. 
Kompost giver ikke anledning til forurening i miljøet. 
Bambus fiber kommer fra naturen og går helt tilbage til naturen i sidste ende. 



  

Bambus fiber bliver rost som en naturlig, grøn og miljøvenlig ny type 
tekstilmateriale af 21. århundrede. 
 

 
 
 
Vidste du at.. 
 

• Bambus er den plante som optager mest CO2, og dermed reducere 
drivhuseffekten effektivt. 

 
• På en hektar producere Bambus 35% mere ilt end det samme areal 

tilplantet med træer. 
 

• Man kan bruge Bambus til at lave vindmøller i stedet for glasfibre og 
aluminium. 

 
• Bambus er byggematerialet for over 1 milliard mennesker i verden. 

 
• Bambus bliver 100 år før den blomstre. 

 

 

Asus klar med bærbar udført 

i bambus  

Ægte læder på designer-bærbare er kun 

begyndelsen. Ingeniørerne hos taiwanske Asus har nemlig 

skabt en bærbar udført i bambustræ, så du for alvor kan 

have god samvittighed, når du køber og bruger din pc. 

 

Mønsteret i hver enkelt maskine er unikt.  

'Bamboo12.1' er navnet på en bærbar, du sent vil glemme. Det er nemlig 



  

lykkedes taiwanske Asus at skrue en maskine sammen, udført i ægte 

bambustræ. 

Angiveligt skulle det både give den bærbare en helt særlig fornemmelse såvel 

som duft, og der skal nok blive spærret øjne op blandt dine omgivelser, når 

du trækker bambusmaskinen op af tasken.  

Hver enkelt maskine tager sig nemlig i sagens natur unik ud med et 

individuelt mønster i bambustræet. 

Miljøbevarelse er Asus' vigtigste argument for at lave Bamboo12.1; fra 

produktionsfasen til brug og - på et senere tidspunkt - genbrug og 

bortskaffelse vil den bærbare belaste miljøet minimalt. Størstedelen af 

maskinen er nemlig bionedbrydelig. 

Skær toppen af dit CO²-forbrug 

 

Men det er ikke kun på det ydre, at bambus-pc'en tænker i grønne baner. 

Asus har implementeret en egenudviklet energibesparende teknologi, den 

såkaldte Super Hybrid Engene, som optimerer strømforbrug i forhold til 

brugssituationen.Asus hævder selv, teknologien kan forlænge batterilevetiden 

med alt imellem 35 til 70 procent sammenlignet med almindelige bærbare. 

Ifølge producentens beregninger betyder det, at hver enkel bruger med en 

bambusbærbar kan nedsætte sin årlige CO²-udledning med 12,3 kilo. Asus 

kan endnu ikke oplyse om en dansk pris, men den koster 1,800 dollar i USA, 

Vi forestiller os her i Danmark, at Bamboo12.1 bliver en god computer og kan 

holde godt og spare på CO2’en. 

 

Skrevet af aftenposten.   

 
 
 

 



  

Opskrift. 
    

    

Hovedret til 4  

• 1 dåse bambusskud (ca. 230 g)  
• 1 spsk. olivenolie  
• 3 kyllingefileter i bredde strimler (ca. 400 g)  
• 2 grønne squash i stave (ca. 250 g)  
• 2 gule squash i stave (ca. 250 g)  
• 1 spsk. fintrevet limeskal  
• 1 tsk. friskpresset limesaft  
• 1 spsk. fintrevet frisk ingefær  
• 1 dåse kokosmælk (ca. 165 ml)  
• 2 dl strimlede friske basilikumblade  
• ¾ tsk. groft salt  
• friskkværnet peber  
• 3 liter vand  
• 1 spsk. groft salt  
• 300 g tørrede ægnudler  
• Pynt  friske basilikumblade  

 

Hæld væden fra bambusskuddene. Lad wokken blive godt varm - ca. 4 min. 
ved kraftig varme. Kom olien i og svits kyllingestrimlerne i ca. 2 min. Tilsæt 
squash, bambusskud og limeskal og svits i yderligere ca. 2 min. Tilsæt resten 
af ingredienserne og varm retten godt igennem. 

Bring imens vand tilsat salt i kog i en gryde og tilsæt nudlerne. Efter ca. 3 
min. under omrøring er nudlerne "løst op" og møre uden at være bløde. Lad 
dem dryppe af i en sigte. 

Vend de varme nudler sammen med den krydrede kyllingesauce. Smag til og 
pynt med basilikum. 

Tip:  Hvis squashene har mange kerner, kan man fjerne dem med en teske. 



  

 
Jul i gamle dage – Martha Knudsen & 
Inger Thøgersen 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

                      
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Sådan svarede Martha Knudsen & Inger Thøgersen da vores journalist 
Morten Knudsen spurgte dem til jul i gamle dage.  
 
 
 
Skrevet af Morten Knudsen    

 
 
 
 
 
 
 

 
 

Jul i gamle dage 
Martha Knudsen 

 
”Da jeg var en lille pige og vi holdt jul, fik vi 
hvis ingen gaver, hvis vi var heldige fik vi ét 
par få – små gaver.  
Vi fik som regel suppe og budding til aften, 
og gaverne var mest sokker og andet der var 
nyttigt. 
Men der var altid sne. Vi var 18 børn, så det 
var som sagt små gaver. Men det var stadig 
hyggeligt, Bare på en anden måde. 
Og når træet, som var pyntet med roser og 
appelsiner blev tændt, stod vi ude i køkkenet. 
Og vi gik altid til kirke, uanset vejret”! Svare 
Martha Knudsen med ét smil på læben.  

    

 

 
Jul i gamle dage 
Inger Thøgersen 

 
”Da jeg var barn, og det var jul, fik jeg 
somme tider en kjole og en pose 
appelsiner. 
Vi fik flæskesteg med kartofler og brun 
sovs. 
Jeg havde en rig faster, og af hende fik vi 
altid en pose med slik og klementiner, og 
havde vi været nok i søndags skole fik vi en 
bibel og appelsiner. 
Det var altid sjovt til juleaften. Og dagen 
efter fik vi kage”. Svare Inger Thøgersen 



  

Nu er det jul Nu er det jul Nu er det jul Nu er det jul 
igen… igen… igen… igen…     
    
Nu er det snart jul igen, 
igen…  
 

Og det er rigtig dejligt, det 
er den bedste tid på året, 
syntes vi og er noget som man går og venter på hele året.  
 

 

 
 

 

En julehistorie (anbefales ikke for børn under 10 år) 

En ung mand ville købe en julegave til sin nye kæreste. da de ikke havde kendt hinanden 

særlig længe, bestemte han sig for et par handsker, da han følte, at det ville være 

passende romantisk, men ikke for personligt. 

i selskab med kærestens søster gik han i magasin og købte et par hvide handsker. 

Søsteren købte et par hvide trusser til sig selv. Under indpakningen forveksler 

ekspedienten pakkerne, så kærestens søster fik handskerne og han fik trusserne. Uden at 

kontrollere indholdet sendte den unge mand gaven til sin kæreste sammen med følgende 

tekst: jeg valgte disse, da du normalt ikke har nogen på, når vi går ud sammen om 

aftenen. havde det ikke været for din søster, havde jeg valgt en længere model med 

knapper, men hun bruger korte, der er lettere at tage af. disse er i en sart farve, men 



  

damen, som jeg købte dem af. viste mig sine egne, som hun havde brugt de sidste tre 

uger, og de var kun ubetydelig beskidte. jeg fik hende til at prøve dine, og de passede 

hende udmærket. jeg ville ønske, at jeg kunne være der for at 

sætte dem på dig første gang, da der højst sandsynlig 

kommer til at være andre hænder, der kommer i kontakt med 

dem, inden vi ses igen. HUSK at blæse luft i dem inden du 

lægger dem væk, da de højst sandsynligt bliver fugtige under 

brug. tænk på hvor ofte jeg vil kysse dem gennem året, og jeg 

håber du vil have dem på for mig på fredag aften. 

 

Hot og not ting ved julen. (gode og dårlige ting)  

Hot: 

1. Gaver! 
2. Jule hygge med familie og venner. 
3. Du kan proppe dig med alt det slik du vil. 
4. Den dejlige jule mad. 
5. Du kan synge med på alle de jule sange du vil. 

Not: 

1. Hvis du har gaver der skal byttes. 
2. At du desværre tager på i vægt, når du spiser slik. 
3. At der næsten aldrig er hvid jul. 
4. Jule tiden går for hurtig. 
5. At der ikke kommer særlig mange jule sange i radioen. 

 

 

Artikel skrevet af Julie og 
Rikke.  

 

 



  

 

 

 

 

 

Konfektkage 
 

ca. 20 stykker  

Ingredienser  
300 g blød nougat 
100 g mørk chokolade 
100 g mandler 
100 g røde cocktailbær 
100 g rosiner 
3 spsk. flor med chokoladesmag 
2 spsk. rom (kan udelades)  
 
Beklæd en lille form (10 x 20 cm) med bagepapir eller folie. Hak 
nougat og chokolade, og smelt det over vandbad. Hak mandler 
og cocktailbær. Bland flormelis og eventuelt rom med den 
smeltede chokolade og nougat. Tilsæt frugt og mandler. Hæld 
massen i formen, og stil den i køleskab, til den stivner. Skær 
kagen i stykker, og server den til en kop kaffe. 
 

 
 

 

 

 



  

 

 
 

 
 

Alle børnene:  
1) Alle børnene gik over den store vej, undtagen Oda, hun blev kørt ned af en 
Skoda.  
 
2) Manden: Er denne stol ledig? 
Kvinden: Ja, og det bliver den her også hvis du sætter dig!! 
 
3) Kvinden: Sikke fine tænder du har 
Manden: Tak 
Kvinden: Fås de også i hvide. Eller?? 
 
Gåder:  
4) Doktor, Doktor, hvad er det, De siger? 
- Jeg siger, at jeg er bange for, at De er døden nær. 
- Hvor lang tid har jeg igen? 
- Ti…….. 
- Ti hvad? År, måneder, uger…..? 
- Ti, ni, otte, syv……. 
 
 
5) Så var der Harry der engang var løbet hjem til sin kone og fortalte hende 
glad at hun skulle pakke sin kuffert, for han havde vundet i lotto. Skal jeg 
pakke varmt tøj eller sommertøj? Harry svarede: jeg er bedøvende ligeglad, 
bare du er ude af huset inden i aften. 
  
 
6) To små drenge sidder og snakker. 
Min far har sammensat en bil. Han tog hjulene fra en Mercedes, rattet fra en 
Audi, gearstangen fra en jaguar og stødfangeren fra en BMW, sagde den ene 
dreng.  
- Nåh, og hvad fik han så? 
- 6 måneders fængsel…………….. 
 
 
 

  



  

 
 

 
 
 Rikke Svinth                 Silke Wadskjær Mølgaard 
  Iiih jeg er i avisen 

Julie Hedevang Thomassen Altid glad ☺ 
Go’ hår dag?... 
 

 

 

 

 

 
 
 
 
Katrine Vester Lucas Plejdrup             Sofie Ladegaard Jensen 

Ik’ kig i kameraet Lækkert hår Har I det godt? 

 
 
 Lau Christiansen 
 High-five for det 

 
 
 

Morten Clausholm Knudsen 
 Alle børnene stoppede inden 
 Skrænten, undtagen Morten 
 Mongol, han kunne ikke 
 Styre sin rullestol. 

 
Rikke: Chefredaktør, Julie: Redaktionssekretær, Lucas: Redaktionssekretær, 
Silke: Layouter, Morten: Journalist og fotograf, Lau: Journalist og fotograf, 
Sofie: Journalist og fotograf og Katrine: Journalist og fotograf.   



  

 
 


